
Odpowiedzialność prawna rodziców  

 

 Młodzi ludzie coraz więcej czasu spędzają przed komputerem. Wirtualny świat nie jest tylko 

narzędziem ułatwiającym pracę i pozwalającym zdobyć potrzebną wiedzę. 

 Dzieci nie zawsze przeglądają treści odpowiednie dla swojego wieku, a gry komputerowe 

nie są jedynie sposobem na dobrą zabawę. Kontakt z przekazami pełnymi przemocy może mieć 

negatywny wpływ na psychikę i może prowadzić do większej tolerancji na przemoc czy agresję 

wśród rówieśników, co może wpłynąć negatywnie na proces socjalizacji.   

 Anonimowość Internetu i telefonii komórkowej stwarza ogromne pole dla ekspresji takich 

zachowań, jak: wyzywanie, ośmiesza nie, szantażowanie, rozprzestrzenianie kompromitujących 

materiałów oraz podszywanie się pod innych. Opisane powyżej działania, których doświadczają 

dzieci używając Internetu określa się mianem cyberprzemocy. Należy uświadamiać od 

najmłodszych lat, że nagrywanie filmów ośmieszających innych i publikowanie ich w sieci wiąże 

się nie tylko z ośmieszaniem. Za takimi zachowaniami zazwyczaj stoi czyjaś tragedia związana                

z powszechnym hejtem, mogąca skutkować zaburzeniami psychicznymi i długotrwałym leczeniem. 

Treści wysyłanych wiadomości na komunikatorach czy portalach społecznościowych często 

wypełniają znamiona przestępstw, które popełniają nieletni. Pamiętajmy, że młody wiek sprawcy 

nie wyłącza odpowiedzialności za popełnione czyny karalne! Dziecko pozostaje pod opieką rodzica 

(lub opiekuna) aż do uzyskania pełnoletności. Rodzice są przedstawicielami ustawowymi swojego 

nieletniego dziecka do ukończenia przez niego 13 lat i to oni odpowiedzialni są za zachowanie się 

małoletniego. 

Czy publikowanie w Internecie np. na facebook’u zdjęć przedstawiających kolegę/koleżankę bez jej 

zgody i dorabianie do tego krzywdzących komentarzy jest przestępstwem? 

 

Tak. Umieszczenie wizerunku osoby w celu jej ośmieszenia, np. na stronie internetowej, na blogu, 

w serwisie społecznościowym, rozesłanie e-mailem lub przez telefon komórkowy, jak również 

umieszczanie w internecie lub przesyłanie drogą e-mailową, przy użyciu komunikatorów, serwisów 

społecznościowych, telefonu komórkowego itp. obrażających kogoś treści i opinii podlega 

odpowiedzialności karnej z art. 212 (zniesławienie) lub art. 216 (znieważenie) Ustawy Kodeks 

karny. Te same przepisy dotyczą tworzenia kompromitujących i ośmieszających stron 

internetowych, blogów, fałszywych kont i profili w serwisach społecznościowych. 

Co grozi uczniowi - cybersprawcy?  

Zgodnie z artykułem 6  Ustawy o postępowaniu w sprawach nieletnich Sąd rodzinny dysponuje całą 

gamą zachowań, począwszy od udzielenia upomnienia, poprzez ustanowienie nadzoru czy 

skierowanie małoletniego do odpowiedniej jednostki np. ośrodka kuratorskiego, zawodowej 

rodziny zastępczej kończąc na orzeczeniu umieszczenia w zakładzie poprawczym.  

 

Czy rodzice ponoszą odpowiedzialność za działania swoich dzieci?  

Sąd rodzinny, zgodnie art. 7 § 1 Ustawy o postępowaniu w sprawach nieletnich może zobowiązać 

rodziców lub opiekuna do poprawy warunków wychowawczych, bytowych lub zdrowotnych 

nieletniego, a także do ścisłej współpracy ze szkołą, do której nieletni uczęszcza, poradnią 

psychologiczno-pedagogiczną lub inną poradnią specjalistyczną oraz lekarzem lub zakładem 

leczniczym oraz zobowiązać rodziców lub opiekuna do naprawienia w całości lub w części szkody 

wyrządzonej przez nieletniego. Nadto, na podstawie art. 8 § 1 Ustawy w wypadku, gdy rodzice lub 

opiekun nieletniego uchylają się od wykonania obowiązków nałożonych na nich przez sąd rodzinny, 

sąd ten może wymierzyć im karę pieniężną.  


